
СПІВПРАЦЯ | Розвивати та 
поглиблювати співпрацю 
між ФПУ та Національним 
інститутом стратегічних до-
сліджень при Президентові 
України домовилися на зу-
стрічі Голова ФПУ Юрій 
 Кулик та директор НІСД 
 Андрій Єрмолаєв.

СТАНДАРТИ | «ПВ» розпо-
чинає серію публікацій, 
спрямованих на інформу-
вання громадськості щодо 
діяльності у сфері компе-
тенції Держспожив -
інспекції.

НА ЧАСІ | У Києві 20 листо-
пада відбувся тристоронній 
круглий стіл «Удосконален-
ня колективних переговорів: 
подальші кроки», організо-
ваний Міжнародною органі-
зацією праці за підтримки 
Міністерства соціальної по-
літики України й уряду  
Канади. 
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Олексій РОМАНЮК: «Чиста вода та санітарні 
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ЯК ВРЯТУВАТИ 
БЮДЖЕТНИКІВ?
долучайтеся до обговорення 
на нашому сайті www.psv.org.ua

Порти 
зменшують 
вантажопотік     
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Відступати 
далі  
не можна

Новий КПК – нові 
правила гри

З 20 ЛИСТОПАДА В УКРАЇНІ ДІЄ НОВИЙ
            КРИМІНАЛЬН0 ПРОЦЕСУАЛЬНИЙ 
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ЕПІЦЕНТР | БЮДЖЕТНИКАМ ЗАТРИМУЮТЬ ЗАРПЛАТУ

Зустріч 
керівництва 
ФПУ зі 
студентами 
профспілкових 
вишів

Напередодні Міжна-
родного дня студен-
тів до Академії праці 
та соціальних від-
носин ФПУ (АПСВ) 
завітав Голова Фе-
дерації професій-
них спілок України 
Юрій Кулик та в. о. 
заступника Голо-
ви Євген Драп’ятий. 
Гості мали на меті 
провести відкрите 
спілкування зі сту-
дентами АПСВ та Ін-
ституту туризму.

Анна РЄПІЧ
редактор відділу «ПВ»

Важливе місце в діяль-
ності всіх профспілко-
вих організацій посідає 
підготовка профспілко-

вих кадрів та підвищення їх-
ньої кваліфікації. Зміцнення 
методичної бази й розвиток 
профспілкової науки зосе-
реджені саме у вищих на-
вчальних закладах ФПУ.
Тож не дивно, що, розпочи-
наючи невимушене спілку-
вання з молоддю, Юрій Ку-
лик наголосив на тому, з 
яким трепетом Федерація 
профспілок ставиться до Ака-
демії та до тих, хто її формує, 
тобто до студентства. 

10 МЛРД ГРН НЕ ВИСТАЧАЄ ДЛЯ 
ВСІХ ВИПЛАТ ПРАЦІВНИКАМ 
БЮДЖЕТНОЇ СФЕРИ У 2012 РОЦІ

Про це заявив за-
ступник голови 
Профспілки пра-
цівників освіти та 
науки Сергій Ро-
манюк на прес-кон-
ференції в Києві.

Олена ОВЕРЧУК
редактор відділу «ПВ»

.11

РЕГІОНИ

Державна 
підтримка 
без-
робітних 

Ринок праці 
повинен  
змінитися         
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ГОЛОВНЕ  
ЗАХИСТ ПРАВ 
СПОЖИВАЧІВ

В

МОВОЮ  
ЦИФР

СПІВПРАЦЯ | ЗУСТРІЧ ГОЛОВИ ФПУ З ДИРЕКТОРОМ НІСД СТАНДАРТИ

НАРАДА | ПОРТИ ЗМЕНШУЮТЬ ВАНТАЖОПОТІК

ЗІ СВЯТОМ! | ПРИВІТАННЯ

ШАНОВНІ СПІЛЧАНИ!

ПЛІДНИЙ ТАНДЕМ

ВІДСТУПАТИ ДАЛІ НЕ МОЖНА

18 ЛИСТОПАДА  ДЕНЬ ПРАЦІВНИКІВ 
СІЛЬСЬКОГО ГОСПОДАРСТВА

19 

Юрій КУЛИК,
Голова ФПУ

(Закінчення.  
Початок на стор. 1)

Фото Анатолія ЛИСЕНКА

Нагадаємо, що задля посилення захис-
ту прав споживачів 9 жовтня Голова ФПУ 
Юрій Кулик і Голова Держспоживінспек-
ції Сергій Орєхов підписали Меморан-
дум про співробітництво між Федераці-
єю профспілок України та Державною 
інспекцією України з питань захисту 
прав споживачів. Меморандум укладе-
но з метою подолання правових і органі-
заційних перешкод у застосуванні норм 
законодавства, а також для підвищення 
ролі громадських організацій, які пред-
ставляють інтереси своїх членів як спо-
живачів товарів, робіт і послуг. У зв’язку 
з цим «ПВ» розпочинають серію публі-
кацій, спрямованих на інформування 
громадськості щодо діяльності у сфері 
компетенції Держспоживінспекції.

36%
ПЕРЕВІРЕНИХ 
ПРОДТОВАРІВ 
БУЛО ЗНЯТО  
З РЕАЛІЗАЦІЇ

У



.03профспілкові віст  № 47/2012
www.psv.org.ua

КОЛЕКТИВНІ 
ПЕРЕГОВОРИ: ЯК І НАД 
ЧИМ ПРАЦЮВАТИ?
(Закінчення. Початок на стор. 1)

Тетяна РУБАН
«ПВ»

Н

КОРОТКО

РАДА | 14 листопада від-
булося засідання Цент-
ральної ради Профспілки 
працівників автомобільно-
го та сільськогосподар-
ського машинобудування 
України, в роботі якого 
взяв участь Голова ФПУ 
Юрій Кулик. Питання по-
рядку денного пленуму, 
що викликало найбільш 
зацікавлене обговорення, 
стосувалося інформаційної 
роботи в профспілці. Голо-
ва профспілки Василь 
 Дудник звернув увагу на 
те, що соціально-еконо-
мічні трансформації, ре-
формування економічних і 
трудових відносин, пошук 
сучасних шляхів суспільно-
го розвитку країни вимагає 
від профспілки нових під-
ходів до вирішення проб-
лем. У свою чергу Юрій 
 Кулик зазначив, що актив-
на інформаційна робота – 
одна з важливих складо-
вих успішної профспілко-
вої діяльності. 

ФОНДИ | 20 листопада 
відбулось позачергове за-
сідання правління Фонду 
соціального страхування з 
тимчасової втрати праце-
здатності, на якому розгля-
дались такі питання, як за-
твердження переліку бан-
ків для розміщення тимча-
сово вільних коштів Фон-
ду, в тому числі їх резерву, 
на вкладних (депозитних) 
рахунках, внесення змін 
до бюджету фонду на 2012 
рік у частині фінансування 
оздоровчих заходів тощо. 
Позитивним моментом є 
чергове підвищення асиг-
нувань на дитяче оздоров-
лення – на 16 тис. грн біль-
ше за останній затвердже-
ний на цей рік рівень. 
 Також дещо збільшено 
суму асигнувань на частко-
ве фінансування дитячо-
юнаць ких спортивних шкіл 
та кількість придбаних ди-
тячих новорічних пода-
рунків.

ТРЕНІНГ | В актовому залі 
НТК «Гетьман» Об’єднання 
профспілок Львівщини від-
бувся тренінг на тему 
«Профспілка як впливова 
дійова сила у творенні ре-
гіональної політики». До 
Львова разом з галузеви-
ми профлідерами прибули 
члени територіальної три-
сторонньої соціально-еко-
но мічної ради Тернопіль-
ської та Хмельницької об-
ластей, а також організато-
ри семінару – заступник 
співголови Національної 
ради від профспілкової 
сторони Григорій Осовий, 
керівник управління з пи-
тань соціального діалогу 
та соціального страхуван-
ня ФПУ Галина Колосюк, 
тренер від регіонального 
представництва Фонду 
ім. Фрідріха Еберта в Укра-
їні Антон Ємельянов.

НА ЧАСІ | ПОДАЛЬШІ КРОКИ ДО ВДОСКОНАЛЕННЯ

Днями в Будинку спілок відбулося засі-
дання Центрального комітету Профспілки 
авіабудівників України.

ОПЛАТА ПРАЦІ 
ДЕРЖСЛУЖБОВЦЯ: 
ЧОГО ОЧІКУВАТИ?
21 листопада в Будинку спілок відбулося 
друге пленарне засідання ЦК Профспілки 
працівників державних установ України, в 
якому взяв участь Голова ФПУ Юрій Кулик.

ЗАСІДАННЯ 

новини

Фото Анатолія ЛИСЕНКА

На засіданні було опе-
ративно та конструк-
тивно розглянутo 
низку актуальних пи-

тань діяльності профспілки. 
Зокрема, голова ЦК ПАУ 
Ярема Жугаєвич розповів 
учасникам зібрання про хід 
роботи спільних робочих 
груп соціальних партнерів 
над текстом нової Генераль-
ної угоди, а також участь у 
ній робочої комісії об’єд-
нань профспілок і спільної 
робочої комісії для ведення 
колективних переговорів з 
підготовки проекту Генуго-
ди на 2013–2015 роки, пові-
домляє Інфор маційно-
аналітичний центр ФПУ.
Також було обговорено про-
ект Галузевої угоди на 2013 
рік та визначено позицію 
ПАУ на колективних перего-
ворах із цього питання. 
Йшлося і про делегування 
представників профспілок 
до складу органів соціаль-
ного діалогу в Україні.

Члени ЦК затвердили окре-
мі нормативні документи 
профспілки, а саме: Поло-
ження про реєстрацію та 
облік організаційних ланок, 
Типове положення про ре-
зерв кадрів, Типове поло-
ження про проведення 
атестації профспілкових 
працівників тощо.
Було ухвалено рішення про 
зміни в складі ПАУ, її ЦК та 
Молодіжної ради, а також 
щодо вимог ЗУ «Про захист 
персональних даних» віднос-
но внесення змін до установ-
чих документів, звернення 
ПАУ до КМУ стосовно прове-
дення наради з проблем га-
лузі, роз’яснення ФПУ з при-
воду застосування норм ЗУ 
«Про громадські об’єднан-
ня», роль профспілок у реалі-
зації державної житлової по-
літики, відзначення 10 груд-
ня Дня прав людини, план 
роботи ЦК ПАУ на 2013 рік, 
організацію передплати на 
профспілкові видання та ін.

Олена ОВЕРЧУК
редактор відділу «ПВ»

Найболючіше питання 
обговорення – від-
сутність коштів у 
держбюджеті Украї-

ни, через що не вдалося до-
могтися реального підви-
щення заробітної плати 
державних службовців, по-
садових осіб органів місце-
вого самоврядування, служ-
бовців і робітників держав-
ного управління. 
Кабінет Міністрів предста-
вив на розгляд Верховної 
Ради проект ЗУ «Про вне-
сення змін до Закону Украї-
ни «Про державну службу» 
(щодо оплати праці), згідно 
з яким передбачено від-

строчення до 1 січня 2014 
року введення в дію статті 
46 «Оплата праці держав-
ного службовця», частин 
1–3 статті 47 (преміювання 
державного службовця) та 
інших статей цього закону.
Щодо позитивних моментів, 
то завдяки наполегливій 
праці і принциповій позиції 
профспілки, її регіональних 
і територіальних організацій 
досягнуто значного розвит-
ку соціального діалогу з ор-
ганами держуправління всіх 
рівнів, зокрема Нацдерж-
службою України. Верховна 
Рада прийняла ЗУ «Про 
державну службу», норми 
якого передбачають підви-
щення соціального статусу 
державного службовця, а 
також ЗУ «Про зайнятість».

ПЛЕНУМ

ВІЧЕ  АВІАБУДІВНИКІВ
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СЕМІНАР 

МОЛОДІ ЛІДЕРИ 
ДІЛИЛИСЯ ДОСВІДОМ

Віталій КОПИШ
Чернігівська обласна організація  
Профспілки працівників освіти і науки України

Чернігівська обласна організація 
профспілки працівників освіти і науки 
щороку організовує заходи з нагоди 
Міжнародного дня студентів, який від-
значається 17 листопада. 

Цього разу обласний комітет профспілки зібрав 
голів студентських профспілкових організацій 
і профспілковий актив на семінар-зустріч, 
який проводився на базі Прилуцького 

гуманітарно-педагогічного коледжу ім. І. Я. Франка.
Перед початком заходу для студентства була прове-
дена коротка, однак неймовірно цікава та захоплю-
юча екскурсія містом Прилуки. Після невеличкої про-
гулянки у стінах гуманітарно-педагогічного коледжу 
ім. І. Я. Франка гостей радо зустріла його директор 
Ольга Попенко. Вона розповіла профспілковим акти-
вістам про історію навчального закладу, ознайомила 
з його матеріальною базою та основними напряма-
ми  діяльності. Захід продовжили виступи голови 
первинної профспілкової організації студентів Олени 
Лисенко, а також голів комісій профспілкового комі-
тету, які поділилися досвідом роботи та запросили 
до дискусії представників інших вищих навчальних 
закладів області. 
Окрім того, молоді профспілкові лідери скористалися 
можливістю поспілкуватися на актуальні для студент-
ства питання з головою обласної організації профспіл-
ки Тетяною Матвеєвою. Цій дискусії передував її ви-
ступ, під час якого вона проаналізувала роль студент-
ських профспілкових організацій на сучасному етапі, а 
також найпоширеніші проблеми, з якими стикаються 
молоді люди, які навчаються у вишах. Зокрема, Тетяна 
Матвеєва сказала: «Через профспілкові організації 
студентська молодь стає активним учасником здій-
снення молодіжної політики, власними силами спри-
яє розв’язанню власних соціальних проблем. За її 
участі вирішуються питання призначення та розподілу 
стипендій, ремонту гуртожитків, використання коштів 
на матеріальну допомогу та оздоровлення тощо. За її 
ініціативи урізноманітнюється дозвілля, підвищується 
культурно-освітній рівень, пропагується здоровий спо-
сіб життя».
Учасники зустрічі також переглянули дві цікаві та по-
студентськи веселі відеопрезентації, що їх підготува-
ли профкоми Чернігівського національного педаго-
гічного університету імені Т. Г. Шевченка та При-
луцького гуманітарно-педагогічного коледжу 
ім. І. Я. Фран ка. Звісно, студентська зустріч не могла 
обійтися без запальної концертної програми: пісень, 
танцювальних номерів, гуморесок, віршів.

ДО ВІДОМА
Міжнародний день студентів встановлений 
17  листопада 1946 року на Всесвітньому кон-
гресі студентів, що відбувся в Празі, в пам’ять 
чеських студентів-патріотів.
В Україні 17 листопада почали відзначати як 
День студента з 1999 року згідно з Указом Пре-
зидента від 16.06.1999 № 659/99.
У нашій державі святкують два Дні студента – 
Міжнародний день студента (17 листопада) і 
 Тетянин день, день великомучениці Тетяни, свя-
тої покровительки всіх студентів (25 січня).

СТУДЕНТСТВО | МОЖЛИВІСТЬ БУТИ ПОЧУТИМ

ШКОЛА ПРОФЛІДЕРА | МІСЦЕ ПРОФСПІЛОК

ЗУСТРІЧ КЕРІВНИЦТВА ФПУ 
ЗІ СТУДЕНТАМИ 
ПРОФСПІЛКОВИХ ВИШІВ

НАВЧАННЯ ДЛЯ ПРОФСПІЛКОВОЇ МОЛОДІ

«М

Як повідомив Департа-
мент розвитку проф-
спілкового руху ФПУ, 
15 листопада для чле-

нів Молодіжної ради ФПУ в 
АПСВ відбувся навчальний 
семінар-тренінг «Школа мо-
лодого профспілкового ліде-
ра», який провів голова Комі-
тету праці і соціальної полі-
тики ВРУ другого скликання 
Юрій Буздуган. У заході взя-
ли участь члени Молодіжної 
ради ФПУ, які представляють 
працюючу молодь.

Під час відкриття школи 
в. о. заступника Голови ФПУ 
 Євген Драп’ятий повідомив 
про розроблення Стратегії 
розвитку ФПУ, у якій має 
бути передбачено напрям 
роботи з профспілковою мо-
лоддю. Євген Драп’ятий ак-
центував увагу на необхід-
ності посилення соцдіалогу 
та соцпартнерства з моло-
діжних питань на всіх рівнях 
– від підприємства до кон-
кретної галузі.
На початку роботи школи 

учасників привітав голова 
Молодіжної ради ФПУ, голо-
ва Профспілки працівників 
будівництва і промисловості 
будівельних матеріалів Укра-
їни Василь Андреєв. Він за-
значив, що головною метою 
молодіжної політики ФПУ є 
формування загальнонаціо-
нального молодіжного проф-
спілкового руху, залучення 
молоді до лав профспілок, 
підготовка резерву профлі-
дерів, омолодження проф-
спілкових кадрів.

Упродовж дня молоді проф-
спілкові лідери розглянули 
низку презентацій, зокрема 
щодо вивчення основ еко-
номічного розвитку держа-
ви, а також ролі та місця 
профспілок та їх впливу на ці 
процеси. Особливе зацікав-
лення у профлідерів викли-
кали презентації «Трудівни-
ки та глобальні цілі Украї-
ни», «Досвід світового проф-
спілкового руху», «Система 
профспілкових цінностей» 
тощо.

(Закінчення. Початок на стор. 1)

У ході зустрічі стало відомо, що цього навчаль-
ного року буде поновлено систему іменних сти-
пендій. І якщо раніше таким чином заохочували 
невелику кількість студентів-відмінників, то те-
пер їх кількість значно збільшиться. За словами 
в. о. заступника Голови ФПУ Євгена Драп’ятого, 
з  цією метою Федерація профспілок України ви-
ділятиме чималі кошти – близько 50 тис. грн. 

 ІМЕННІ СТИПЕНДІЇ
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редактор «ПВ»
profvisti@ukr.net

– Ваша профспілка свого часу виступила з 
ініціативою про забезпечення якісного 
громадського обслуговування. Нинішня 
кампанія – це також ваша ініціатива?

– Що посприяло зародженню цієї кампа-
нії в Європі?

– Які основні заходи здійснюються ваши-
ми європейськими колегами в рамках цієї 
кампанії?

– Якою мірою ці проблеми стосуються на-
шої держави?

РОЗМОВА З ОЛЕКСІЄМ РОМАНЮКОМ
головою ЦК Профспілки працівників житлово-комунального господарства, 
місцевої промисловості, побутового обслуговування населення України

«Чиста вода та санітарні 
умови є правами людини»

На вирішення питань 
підвищення якості води 
державною програмою 

передбачено 5,23 млрд грн 
при потребі в 55 млрд грн. 
Проте за період 2006–2011 
років ця програма профі-
нансована лише на 23%.
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НА ПОРЯДКУ ДЕННОМУ 
 ПИТАННЯ ДІЯЛЬНОСТІ 
ОБЛПРОФРАДИ
Тетяна РУБАН
«ПВ» У 

КРОКИ 
ПОДАЛЬШОЇ 
РОБОТИ

15 листопада відбу-
лося засідання Київ-
ської обласної ради 
профспілок, на яко-
му розглядалося пи-
тання «Про хід ви-
конання рішень ХХІІІ 
обласної міжспілко-
вої звітно-виборної 
конференції проф-
спілок». У ньому взя-
ли участь заступник 
Голови Федерації 
профспілок Украї-
ни Сергій Українець і 
начальник головного 
управління праці та 
соціального захисту 
населення облдерж-
адміністрації Леонід 
Мартинюк.

НАВЧАЛИСЯ ПРОФСПІЛКОВІ 
АКТИВІСТИ СОЦІАЛЬНОЇ 
СФЕРИ

ПРОТИДІЯ ПРОФСПІЛОК

ЗАПОБІГТИ 
ВИНИКНЕННЮ 

КОНФЛІКТІВ

ЗАКАРПАТСЬКЕ ТЕРИТОРІ
АЛЬНЕ ПРОФОБ’ЄДНАННЯ 
ПРАЦІВНИКІВ СОЦІАЛЬ
НОЇ СФЕРИ (голова Людми-
ла Ляпіна) спільно з облас-
ним навчально-методичним 
центром профспілок (дирек-
тор Іван Олексик) реалізу-
ють проект системного на-
вчання голів первинок галу-
зі, поінформував Сергій 
 Баранчиков.
Так, на черговому семінарі-
нараді голова ради терито-
ріального профоб’єднання 
Людмила Ляпіна обговорю-
вала з профактивістами пи-
тання посилення соціально-
економічного захисту спіл-
чан. Про основні аспекти ко-
лективних переговорів та 
виконання колдоговорів, га-
лузевої, регіональної угод 
йшлося на тренінгу, який 
проводила завідуюча відді-
лом соціально-економічного 
захисту членів профспілок 

облпрофради Тамара 
 Гурзан. Докладно спинилася 
на роботі та завданнях реві-
зійних комісій профкомів за-
ступник голови ревізійної 
комісії територіального 
профспілкового об’єднання 
працівників соцсфери Марія 
Головко. Окремі питання фі-
нансової роботи розглянули 
у своїх виступах головні бух-
галтери територіального 
профоб’єднання Маргарита 
Андрейчик, головного 
управління праці та соціаль-
ного захисту населення 
 Закарпатської облдержадмі-
ністрації Оксана Гефюк, об-
ласного центру зайнятості 
Тетяна Кияк. 
Профспілкові активісти галу-
зі дістали докладні відповіді 
на всі питання, які їх цікави-
ли. Під час обміну досвідом 
роботи з обговорюваних пи-
тань відбулася цікава фахо-
ва дискусія. 

ОПТИМІЗАЦІЇ ВЕДЕННЯ 
СОЦДІАЛОГУ НА ІВАНО
ФРАНКІВЩИНІ сприяє 
плідна робота Ради проф-
спілок та відділення Націо-
нальної служби посеред-
ництва і примирення, 
 поінформував Сергій 
 Лизанчук. Відповідно до 
ЗУ «Про соціальний діалог 

в Україні» фахівці відділен-
ня зустрічаються з голова-
ми галузевих профспілок, 
обговорюють питання 
практичного застосування 
вищезгаданого закону в 
оцінці відповідності крите-
ріям репрезентативності 
суб’єктів сторін профспілок 
та організацій роботодав-

ців, консультують про по-
рядок подання та переліку 
відповідних документів. 
Ця робота дає позитивні 
результати. Так, із початку 
ц. р. оцінку відповідності 
критеріям репрезентатив-
ності дістали сім суб’єктів 
профспілок і роботодавців, 
а в 2011-му – 26.

У ДНІПРОПЕТРОВСЬКУ від-
булися міжгалузеві збори го-
лів профорганізацій, поін-
формував Віктор Коврига. 
До заходу долучилися в. о. 
заступника Голови ФПУ  Євген 
Драп’ятий, керівник департа-
менту організаційної роботи 
Валентина Шевченко та ін. 
Гості розповіли про основні 
напрями діяльності націо-
нального профцентру та його 
членських організацій у пи-
танні вдосконалення  органі-
заційної роботи.

Відкриваючи захід, голова 
облпрофоб’єднання Віталій 
Дубіль зауважив, що нині 
віт чизняні бізнесмени й 
власники ТНК намагаються 
диктувати власні «правила 
гри», зокрема за рахунок 
жорстких систем організації 
праці та її оплати, антипроф-
спілкової політики. Проте 
вони завжди стикатимуться 
із протидією згуртованих, 
організаційно та фінансово 
міцних профспілок вугільни-
ків, металургів та гірників. 

256
ПІДПРИЄМСТВ 

 РЕГІОНУ НЕ 
МАЮТЬ 

ІНЖЕНЕРІВ ІЗ 
ТЕХНІКИ 

БЕЗПЕКИ ПРАЦІ

ЗІБРАННЯ КИЇВЩИНА | ПІДСУМКИ РОБОТИ

Фото Анатолія ЛИСЕНКА
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ПЕДАГОГИ 
РОЗКРИТИКУВАЛИ 
ЗАКОН ПРО ОСВІТУ

В

У Москві на площі Революції відбувся мітинг, при-
свячений майбутньому розгляду в Державній думі 
проекту федерального закону «Про освіту», а також 
проблемі скорочення витрат на соціальну сферу в 
проекті держбюджету на 2013–2015 роки. За підра-
хунками організаторів, у мітингу взяли участь близь-
ко 500 осіб. Акції підтримки також відбулися в інших 
містах Росії.

НІМЕЧЧИНА | Найбільша 
авіакомпанія країни 
Lufthansa досягла угоди з 
бортпровідниками про збіль-
шення зарплат. Їх буде підви-
щено в середньому на 4,6%, 
а договір про нові умови 
оплати праці діятиме з 1 січ-
ня 2013 до кінця 2014 року. 
Також у Lufthansa вирішили 
не звільняти без компенса-
цій працівників комерційних 
рейсів.

ФРАНЦІЯ | У країні розпо-
чався безстроковий страйк 
лікарів. До нього приєднали-
ся хірурги приватних клінік, 
що протестують проти спроб 
уряду обмежити їх тарифи, а 
також інтерни державних лі-
карень, які звинувачують 
владу в небажанні полегши-
ти їх вкрай важкі умови пра-
ці. Ініціаторами акції були 
близько 30 профспілок. Ро-
боту вже призупинили понад 
70% приватних клінік.

ШВЕЙЦАРІЯ | Керівництво 
швейцарського постачальни-
ка товарів для фармацевтич-
ної галузі Lonza розпочало 
переговори з профспілками 
Syna і Unia про скорочення 
частини штату підприємства 
в місті Вісп у межах програми 
антикризових заходів 
VispChallenge.
Як стверджують представни-
ки Lonza, процес прийняття 
рішення триватиме до кінця 
року. У цей період члени спі-
лок матимуть змогу вносити 
пропозиції щодо заходів за-
планованого скорочення 
персоналу. Крім того, буде 
створено спеціальну групу в 
складі представників комісії 
та профспілок, на засіданнях 
якої обговорюватимуть, зо-
крема, умови трудових дого-
ворів та компенсації.

ІСПАНІЯ | У Мадриді відбу-
лася демонстрація співробіт-
ників поліції, які протестують 
проти скорочення витрат на 
їхнє відомство. За оцінками 
організаторів – поліцейської 
профспілки SUP, акцію під-
тримали не менше 5 тис. 
правоохоронців. Працівники 
поліції вийшли на вулиці че-
рез три дні після того, як в Іс-
панії відбувся генеральний 
страйк, у якому взяли участь 
усі великі профспілки країни.

PANASONIC СКОРОТИТЬ 10 ТИСЯЧ СПІВРОБІТНИКІВ

Японська індустрія електроніки все 
ще відчуває труднощі світової еко-
номічної кризи, одним з болючих 
наслідків якої є масові звільнення 
працівників. Про майбутнє скоро-
чення до кінця фінансового року 
ще 10 тис. співробітників повідо-

мив фінансовий директор Pana so-
nic Хідеакі Каваї.
Каваї навів дані, за якими приблизно 
п’ята частина підрозділів Panasonic 
працюють із збитками і лише поло-
вина здатні забезпечити операцій-
ний прибуток у розмірі не менше 

5%. «Президент компанії поставив 
завдання підрозділам протягом 
трьох років вийти на операційний 
прибуток у межах 5%, – повідомив 
Каваї. – Ми сподіваємося, що цього 
не доведеться чекати так довго».
На початку 2013 року компанія 

поч не розпродаж активів, зокрема 
будівель і земельних володінь в 
Японії. Наступний фінансовий рік, 
що закінчується в березні 2014 
року, компанія планує завершити з 
операційним прибутком у розмірі 
200 млрд ієн (2,52 млрд дол.).

КОРОТКО

500
ОСІБ  

ВЗЯЛИ УЧАСТЬ  
У МІТИНГУ  
ПЕДАГОГІВ

СТРАЙК РОБІТНИКІВ 
ВИНОРОБНИХ ФЕРМ 
СПРИЧИНИВ БЕЗЛАД

ЗВІЛЬНЕНІ ПРАЦІВНИКИ 
ТЕЛАСІ  РОЗПОЧАЛИ 

ГОЛОДУВАННЯ

У ПРОВІНЦІЇ ЗАХІДНИЙ 
КЕЙП ПІВДЕННО АФРИ
КАН СЬКОЇ РЕСПУБЛІКИ під 
час акцій протесту загинула 
одна особа, п’ятеро дістали 
поранення й десятки аре-
штовані.
Співробітник поліції Андре 
Траут повідомив, що 28-річ-
ний чоловік «загинув у ре-
зультаті дій поліції», проте 
подробиць не навів. За сло-
вами представника опози-
ційної партії Демократичний 
альянс Зака Мбеле, ще од-
ного фермера було забито 
на смерть агресивним на-
товпом страйкуючих праців-
ників, але офіційних повідо-
млень із цього приводу поки 
немає.
Страйк, що розпочався кіль-
ка днів тому в містечку Де 
Дурнс, поширився на 16 міст 
у районі долини річки Хекс. 

Робітники вимагають підви-
щення зарплати з 75 до 
150 рандів на день (18 дол.). 
Під час сутички з поліцією 
один правоохоронець по-
страждав – хтось поцілив 
йому каменем у голову. За 
непідтвердженими даними, 
поліція використала гумові 
кулі, аби розігнати мітингу-
вальників.
Губернатор Західного Кейпа 
Хелен Зілле закликала пре-
зидента країни Джейкоба 
Зуму особисто втрутитися в 
події, щоб «запобігти анар-
хії». З представниками 
страйкарів зустрічалася мі-
ністр сільського господар-
ства, лісів та рибальства 
ПАР Тіна Юматов-Петерсон. 
Вона сказала, що намагати-
меться «відновити відноси-
ни» між працівниками й 
фермерами.

14 ЛИСТОПАДА В ТБІЛІСІ 
біля офісу енергорозподіль-
чої компанії «Теласі» троє 
звільнених співробітників – 
Гіоргі Ломідзе, Зура Мела-
дзе та Лаша Квачадзе роз-
почали голодування. 
22 жовтня колектив «Теласі» 
провів страйк, висунувши, 
зокрема, вимоги щодо по-
новлення на посадах 125 
звільнених працівників. За 
їх  словами, керівництво 
компанії не виконало своїх 
обіцянок повернути на ро-
боту незаконно звільнених 
у  серпні ц. р. співробітників. 
За ініціативою профспілки 
підприємства та генераль-
ного директора «Теласі» 

Ашота Манукяна була ство-
рена спеціальна комісія, що 
прийняла рішення про по-
вернення звільнених співро-
бітників на роботу з 1 листо-
пада. Попри це їх і досі не 
поновлено на посадах офі-
ційно.
Коментарів керівництва 
компанії в зв’язку з новою 
акцією протесту на сьогодні 
немає, і їх позиція невідома. 
Раніше колишній комерцій-
ний директор підприємства 
Зураб Арсошвілі назвав за-
яви звільнених «політичною 
спекуляцією», пояснивши, 
що нікого в компанії за полі-
тичними мотивами не звіль-
няли.
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НА НАРАХ, АЛЕ ВДОМА

ЛІНІЯ ЗАХИСТУ

УГОДА ЗІ СЛІДСТВОМ

ос
та
нн

я 
но

ве
ла Новий 

кримінально-
процесуальний 
кодекс: нові 
правила гри 

Минулого року в слідчих 
ізоляторах утримувався 
кожен п’ятий підозрюва-
ний. При цьому понад 

1,3  тис. арештантів пере-
бували у СІЗО більш як 

 півтора року.

Рівно о 00.00 у ніч з 19 на 20 листопада  набув 
чинності новий Кримінально-проце суальний ко-
декс України. Така точність до хвилини – не дани-
на моді й не примха силовиків. Саме опівночі від-
ділення міліції за новою процедурою почали реє-
струвати заяви про злочини та дзвінки громадян. 
Так само за новими правилами почали діяти адво-
кати, слідчі, прокурорські працівники та судді.  

Раїса  
Чирва
оглядач «ПВ»
chirva@bigmir.net
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А СУДДІ ХТО?

Після набуття чин-
ності нового 
Кримінально-
процесуального 
кодексу слідчі ізо-
лятори, за прогно-
зами фахівців, по-
лишать близько 
20% осіб. Це дасть 
змогу  зекономити 
понад 50 млн грн, 
адже зараз держа-
ва витрачає чима-
ло бюджетних ко-
штів на утримання 
під вартою осіб на-
віть за дрібні про-
вини.

До 20 листопада 2012 року в Україні ви-
несено лише 0,2% виправдувальних ви-
років. На першому етапі запровадження 
нового Кодексу внаслідок скасування 

механізму додаткових розслідувань очі-
кується близько 15% виправдувальних 
вироків. А з часом Україна вийде на нові 

стандарти: до 30–35% – як у Європі. 

ВІКТОР КОНОНЕНКО: СУДОВА ВЛАДА НЕ МОЖЕ СТОЯТИ ОСТОРОНЬ 
ВІД НАРОДУ

20 років Україна чекала но-
вого Кримінально-про-
цесуального кодексу. 
Можливо, якби він 

з’явив ся раніше, то ми уникнули б 
цілої низки політичних та юридич-
них баталій, які рвали суспільство на 
частини. Можливо, не було б такого 
шаленого тиску на судово-правову 
систему. 
Я оцінюю КПК досить позитивно. Він 
містить усе найкраще, що накопиче-
не вітчизняною юридичною практи-
кою, та передові позиції в цьому пи-
танні інших країн, а також суттєві но-

вації. Багато змін стосуються права 
на захист. Наприклад, за новим Ко-
дексом адвокат повинен мати над-
високий авторитет. Інакше надані 
йому права самому здійснювати 
слідчі дії, призначати експертизи не 
будуть реалізовані або виллються у 
пародію на захист.
Крім того, Кодекс містить револю-
ційне рішення: скасовує таку поши-
рену процедуру, як передача кримі-
нальних справ на додаткове розслі-
дування. Це прогрес для нашого 
правосуддя. Нині суд має вирішува-
ти не передавати справу на дороз-

слідування, а виносити виправду-
вальний вирок. Не вистачає доказів, 
є сумніви – скасовуй звинувачення.
У положеннях нового КПК записано, 
що має бути створений Слідчий ко-
мітет України, на який покладати-
меться функція зі створення умов 
для незалежного слідства. Щоб слід-
чі вийшли з-під підлеглості МВС, 
прокуратури, СБУ і навіть Податкової 
служби. Щоб слідчий мав свій ста-
тус, коло відповідних повноважень. 
Одне слово, щоб його незалежність 
була законодавчо підтверджена. 
Запроваджується також суд присяж-

них засідателів, поки що по справах, 
пов’язаних із довічним ув’язненням. 
Думаю, що сама процедура введен-
ня інституту присяжних викликатиме 
певні складнощі. Прикро, якщо він 
стане формальністю. Суд присяжних 
має працювати на справедливість. 
Запровадження нового Кримі наль-
но-процесуального кодексу засвід-
чує, що судово-правова система, су-
дова влада не можуть стояти осто-
ронь від народу. Участь громадян у 
процесах судочинства сприятиме 
його зближенню з проблемами 
 суспільства.

Віктор КОНОНЕНКО, суддя Вер-
хов ного Суду СРСР та суддя Вер-
ховного Суду України у відставці
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ЛЬВІВЩИНА | МОЛОДІ ВЧИТЕЛІ

ПЕРШИЙ ДОСВІД

З роками це зібрання молодих педагогів стає за-
ходом, на якому такі вчителі, як Оксана Дольо-
ва із села Забужжя, що провела у своєму житті 
лише 15 уроків, і як заступник директора з ви-

ховної роботи школи райцентру Ірина Чінка, що була 
учасницею цього форуму два роки тому і вже дося-
гла значних успіхів у кар’єрі, звіряють свої трудові на-
бутки і діляться невдачами. Заступник начальника 
головного управління освіти і науки педагог із 
 40-річним стажем роботи Богдана Біляк зауважила, 
що досвідчені вчителі завжди підкажуть молодим 
колегам, як повестися, якщо учні випробовують їх, 
приміром, сховавшись під парти…
Цьогоріч у педколектив Львівщини влилося понад 
520 випускників вишів. Головне, як зазначив Михай-
ло Брегін, щоб молодь пройнялася професійним ду-
хом області, яка вже тричі поспіль посідає в Україні 
друге місце після Києва за результатами ЗНО і за 
кількістю переможців та учасників усеукраїнських і 
міжнародних олімпіад.
Перед молодими колегами виступила «Вчитель 
року–2012» Зіновія Михальчин, яка вчить молоде 
покоління основам християнської етики, та зовсім 
юна освітянка Христина Лега, котра продовжила вчи-
тельську династію в четвертому поколінні.
Слова поважного наставника – ректора Дрогобиць-
кого національного педуніверситету Надії Скотної – 
стануть молодим вчителям підмогою під час вирі-
шення складних ситуацій. 
Учитель фізкультури із села Тодорковичі, який пра-
цює у неповносередній школі вже п’ятий рік, не ви-
ступав із високої трибуни, але в кулуарах не без гор-
дості сказав: «За підсумками нещодавно проведено-
го в школі анкетуванням 60 відсотків учнів за значи-
містю поставили урок фізкультури на перше місце». 
Вчитель уміє захопити учнів своїм предметом, навіть 
попри те, що займаються діти в актовому залі, бо 
спортивного залу в школі немає, і на відкритому 
спортмайданчику, виховує в учнів розуміння цінності 
власного здоров’я. Учитель переконаний, що уроки, 
які виховують у молодого покоління здоровий спосіб 
життя, мають бути тричі на тиждень. Він щасливий із 
того, що діти перед уроком прибігають до нього ді-
знатися, чи «буде змагання на прес».
 

Ольга ЛОБАРЧУК

У Львівському профспілковому Будинку 
вчених відбувся форум молодих учителів. 
Цей захід уже кілька років поспіль прово-
диться за ініціативи обласної організації 
профспілки освіти і науки (голова Марія 
Яцейко) та головного управління освіти і 
науки області (начальник Михайло Брегін).

ІВАНО ФРАНКІВЩИНА  | ЗАЙНЯТІСТЬ НАСЕЛЕННЯ

ЗАКАРПАТТЯ | КРУГЛИЙ СТІЛ

ДЕРЖАВНА ПІДТРИМКА  
БЕЗРОБІТНИХ: РИНОК ПРАЦІ 
МАЄ ЗМІНИТИСЯ

НА ЧАСІ ПРОБЛЕМИ ЗАЙНЯТОСТІ

Сергій ЛИЗАНЧУК

Нині необхідно ство-
рити умови, які да-
дуть змогу українцям 
повноцінно реалі-
зовуватися та отри-
мувати за це висо-
ку заробітну плату. 
Основна мета со-
ціальної політики в 
Україні полягає у по-
слідовному підви-
щенні рівня та якос-
ті життя населення, 
зниженні соціаль-
ної нерівності, забез-
печенні соціальних 
прав громадян тощо. 
Особлива роль у її 
реалізації належить 
роботодавцям і про-
фесійним спілкам за 
підтримки уряду.

Я

Сергій БАРАНЧИКОВ

З 1 січня 2013 року набу-
ває чинності підписа-
ний Президентом За-
кон України «Про 

 зайнятість населення». Як 
мають співпрацювати орга-
ни влади, роботодавці та 
профспілки для ефективної 
реалізації цього вкрай необ-
хідного документа? Про це 
йшлося на засіданні кругло-
го столу, яке відбулося в За-

карпатській обласній раді 
профспілок. 
З інформацією із цього пи-
тання виступили голова 
 Закарпатської облпрофради 
Іван Король, директор об-
ласного центру зайнятості 
Юрій Фущич, виконавчий 
директор обласного 
об’єднання організацій ро-
ботодавців «Закарпаття» 
Михайло Думнич. Промовці 
зазначали, що закон чітко 
визначає правові, економіч-
ні та організаційні засади 
реалізації держполітики у 

сфері зайнятості, гарантії 
держави щодо захисту прав 
громадян на працю, їхній 
соцзахист від безробіття.
Під час жвавої дискусії голо-
ва обкому профспілки пра-
цівників освіти і науки Ва-
силь Балаж, головний спеці-
аліст – заступник голови 
обл профорганізації праців-
ників охорони здоров’я  
Тиберій Лукач, президент 
концерну «Крокус МГ»  
Михайло Греньо, директор 
Ужгородського професійного 
ліцею Лідія Гондорчин, ди-

ректор Ужгородського місь-
кого центру зайнятості Сергій 
Олексіюк висловили низку 
пропозицій щодо поліпшен-
ня працевлаштування випус-
кників вищих і професійно-
технічних закладів, мешкан-
ців сільських населених 
пунктів, розвитку малого та 
середнього бізнесу тощо. 
Узагальнені пропозиції та 
зауваження учасників круг-
лого столу надіслано до Вер-
ховної Ради для внесення 
змін до Закону України «Про 
зайнятість населення».

4 МЛН
УКРАЇНЦІВ ЗАЙ
НЯТІ В ТІНЬОВІЙ 

ЕКОНОМІЦІ

На святі молодого вчителя присутніх вітали 
переможці обласного конкурсу «Співоча 
вчительська родина» чоловіче тріо зі Львова 
«До-ля-ре», вокальний ансамбль «Гамалія» 
з Дрогобича та знамениті «Горлички» Львів-
ського Будинку вчених.
Форум молодих учителів завжди є гарною 
нагодою для презентації галузевої профспіл-
ки. Тут традиційно виступає з екскурсом у 
минуле і розповідає про нинішню діяльність 
Марія Яцейко. На чолі вчительських делега-
цій достойно  виступають голови районних 
організацій, які своєю роботою в цей непро-
стий час уміють запалити молодих спілчан 
до сподвижницької праці.

У ТЕМУ
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ІНФОРМАЦІЙНА  
ПОЛІТИКА

НАСАМКІНЕЦЬ

Для здійснення всіх виплат у 2012 році бюджетникам не вистачає 
близько 10 млрд гривень. Про це заявив заступник голови Профспіл-
ки працівників освіти та науки Сергій Романюк на прес-конференції в 
Києві. У зв’язку з цим профспілки ініціюють зустріч із керівництвом 
уряду за участю міністрів галузей, представників регіональних проф-
спілок. «Зібрання планується провести 10 грудня, – поінформував він. 
– В освітянській сфері ситуація найгірша: ми зібрали оперативні дані 
територіальних організацій профспілки про фінансовий стан галузі і 
підбили підсумки. Виявилось, щоб закрити фінансовий рік, нам не 
вистачає понад 5 млрд грн». Подібна ситуація й в інших галузях, зо-
крема охороні здоров’я не вистачає близько 2 млрд грн на зарплату. 
«Якщо наразі Верховна Рада старого або нового скликання не пере-
гляне зміни до Закону «Про державний бюджет на 2012 рік», люди 
залишаться без заробітної плати, тому що резервів на її виплату в 
грудні немає. Це ті кошти, яких не вистачає, щоб закрити фінансовий 
рік», – стверджує Сергій Романюк.

БЮДЖЕТ СПОРОЖНІВ

ЮРІЙ КУЛИК, 
ГОЛОВА ФПУ:
«Саме в Проф-
спілці працівни-
ків освіти і науки 
України всі обко-
ми працюють 
продуктивно. Це 
результат ро-
боти людей та 
їх активної пози-
ції».

15 листопада в Будинку спілок 
відбувся V пленум Профспіл-
ки працівників освіти і науки 
України, в роботі якого взяв 
участь Голова Федерації про-
фесійних спілок України Юрій 
Кулик.
Олена ОВЕРЧУК, «ПВ» 
Фото Анатолія ЛИСЕНКА

ОСНОВНІ  
ВЕКТОРИ РОБОТИ

Натхненний приклад 
для профспілок

5
МЛРД  

ГРИВЕНЬ 
НЕ ВИСТАЧАЄ 
ОСВІТІ ДЛЯ ЗА
КРИТТЯ ФІ
НАНСОВОГО 

РОКУ.
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ТИ І ПРАВО

ЯК ДІТЯМ ВІЙНИ  
ОТРИМАТИ  
ДОПОМОГУ?

СОЦЗАХИСТ | ІНІЦІАТИВИ ФПУ ТЕРМІН ДІЇ  | ЗА КОНТРАКТОМ

ОПЛАТУ ПРАЦІ   
ПІД КОНТРОЛЬ ПРОФСПІЛОК

НОВА ПОСАДА    
НОВА УГОДА

? Які конкретні заходи 
здійснює Федерація 
профспілок України 
щодо усунення про-

блеми з виплатами зар-
плати в конвертах? 

? Як перевести співробітника, 
який працює за контрактом, на 
нове підприємство? І чи зберіга-
ється в такому випадку термін 

дії його контракту? 

? Досі ще не при-
йнято новий Тру-
довий кодекс. Но-
вому депутат-

ському корпусу потрі-
бен певний час для ор-
ганізації структурної 
роботи. Які перспекти-
ви прийняття кодексу і 
який внесок у його під-
готовку зробила Феде-
рація профспілок Укра-
їни? 

ЗАКОНОДАВСТВО | СОЦІАЛЬНІ ГАРАНТІЇ ЗАХИСТУ ПРАЦІВНИКІВ

ТРУДОВИЙ КОДЕКС: 
ДОСЯГНУТО БАЛАНСУ 
ІНТЕРЕСІВ СТОРІН

Незалежно від того, який законопроект 
 буде остаточно внесено на розгляд нового  
парламенту, Федерація профспілок України  

вживатиме всіх можливих заходів  
для обстоювання принципових засад реформи  

трудового законодавства.

КОНСУЛЬТУЄ 
КЕРІВНИК ПРОЕКТУ 
ФПУ ТИ І ПРАВО  
АНАТОЛІЙ 
БАШЛОВКА

?Із проблемами отримання дер-
жавної соцдопомоги дітям війни 
вже зіткнулися чимало грома-
дян. Буває й таке, коли рішення 

про виплату вже прийнято, але Пен-
сійний фонд грошові кошти надавати 
не поспішає. Як же в такому разі 
отримати допомогу дітям війни?

Якщо вам потрібна юридична  
консультація, звертайтесь безкоштовно  

до фахівців проекту  
«Ти і право» за тел.:

0 800 21-22-23 
(працює цілодобово)
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 Один із символів 
Праги – Карлів міст. 
Його прикрашають 30 
скульптур, найвідомі-
ша з яких – Яна Непо-
муцького. За наказом 
Карла IV його було ски-
нуто з мосту за те, що 
він не відкрив королю-
рев нивцю таїни сповіді 
королеви. За леген-
дою, якщо прикласти 
руку до пам’ятника 
святому й загадати ба-
жання, воно обов’яз-
ково здійсниться          

 Знаменитий астрономічний годинник 
Орлой на Староміській площі: верхній 
циферблат вказує час доби, а малий 
внутрішній диск – положення Сонця, 
сузір’їв, Полярної зірки і Місяця

Олена КІСЛІЦИНА
фото автора

 Пиво – на-
ціональна 
гордість че-
хів, продаєть-
ся тут скрізь. 
Місцеві бари 
та ресторани 
пропонують 
безліч тем-
них та світлих 
сортів напою, 
звареного у 
власній міні-
пивоварні за 
фірмовим 
рецептом

Історія церкви Святого Миколая на Ста-
роміській площі нараховує вісім століть. 
Тут проповідували вчення Яна Гуса, Ре-
формації, а в ХІХ ст. знайшла притулок 

Російська православна церква  

П

 Площі Праги завжди 
багатолюдні

Чеський замок Штернберг, споруджений у XIII cт. поблизу Праги, на 
мальовничому пагорбі берега річки Сазави, зберіг свій первісний ви-

гляд і до сьогодні. В кінці минулого століття замок повернуто його 
власникам – нащадкам графського роду Штернбергів 

 Неперевершена панорама Праги: вид 
на Старе Місто

 Церква Всіх Святих 
поблизу передмістя 
Кутна Гора – незви-
чайна пам’ятка архі-
тектури, відома в 
усьому світі під на-
звою костніца. Її 
внутрішнє оздоб-
лення створене су-
цільно з... людських 
кісток і є своєрідним 
нагадуванням про 
швидкоплинність 
життя та немину-
чість Божого суду

Злата Прага
  у серці Європи 

  Прагу ще називають «містом ста 
веж». У 1992 році її історичний 
центр було занесено до Переліку 
місць світової спадщини ЮНЕСКО
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Тетяна МОРГУН
оглядач «ПВ»

Н

гурман

НУ ДУ У ЖЕ КОРИСНО!

ОRANGE  ОТЖЕ, ЗАПАШНИЙ

ДРУЖЕ МІЙ, АВОКАДО!

РУДІ  ПОЧИНАЮТЬ 
І  ВИГРАЮТЬ

Цей тропічний плід 
охрестили «гру-
шею алігатора», 
адже його колір і 

структура шкірки справді 
нагадують крокодилячу 
шкіру. Авокадо – фрукт 
(і  нехай ботанік кине в 
нас велику кісточку від 
авокадо, якщо це не так), 
хоча соковитості й солод-
кого смаку фруктів екзо-
тична «груша» не має. 
Авокадо ще називають 
«пакетиком із вершковим 
маслом, який спакувала 
сама Природа». Й справ-
ді: консистенція м’якоті 
нагадує масло, а смак – 
лісовий горіх. Доводило-
ся читати, що нашим сол-
датам, котрі свого часу 
служили на Кубі, видава-
ли авокадо замість мас-
ла, й молодці-вояки ціл-
ком справедливо намазу-
вали м’якоть на хліб. По-

перше, вона містить 85% 
дуже корисних ненасиче-
них жирних кислот, по-
друге, вона примножує  
чоловічу силу. Та головне, 
що авокадо містить запа-
морочливу кількість віта-
мінів і мінералів, а в його 
білкових речовинах учені 
знайшли аж 17 амінокис-
лот, у тому числі всі, осо-
бливо цінні, які медики 
вважають незамінними.
...Цей екзот привозять 
здалеку, тож збирають у 
недозрілому вигляді: він 
дозріває дорогою. Тож як 
правильно вибрати плід? 
Якщо під час натискуван-
ня лишається вм’ятина, 
то сміливо купуйте авока-
до, а якщо ж плід твер-
дий і пружний – так само 
сміливо загортайте його в 
газету і нехай полежить 
два-три дні при кімнатій 
температурі.

Назва «оrange» 
давніша за сан-
скрит і означає 
«запаш-

ний, духмя-
ний». А вже ана-
логічне визначення 
відповідного кольору 
апельсинів – похідне. 
В епоху Відродження ві-
рили, що людина, у якої в 
руках апельсин, здатна 
відігнати чуму, тому кра-
щі європейські медики 
намагалися створити 
диво-зілля з апельсино-
вої витяжки. 
У середньовічній Європі 
апельсини вирощували 
більше не для їжі, а задля 
декору: дуже оригіналь-
ний і привабливий вигляд 
мали яскраві плоди на 
блискучому зеленому 
листі. Загалом багато сто-
літь цитрусові були до-

ступні лише коронованим 
особам. Тим більше, що 
Європа стикалася із труд-
нощами під час вирощу-
вання «сонячного плода»: 
клімат більшості європей-
ських країн виявився до 
нього надто суворий. І от 
наприкінці ХV століття, за 
велінням французького 
короля Карла VIII, збудо-
вано першу оранжерею: 
скляну галерею для захис-
ту помаранчевих при-
мхливців. Тож і слово 
«оранжерея», як бачимо, 
безпосередньо стосується 
апельсинів.

ЛАСУНЧИК | ЦІКАВИНКИ ШОКОЛАДНОЇ ІСТОРІЇ

ЦІЛЮЩА 
ПАРАСОЛЬКА
Античні поети оспівували кріп у ві-
ршах, дарували букети з нього ко-
ханим жінкам: важко повірити, але 
запах кропу колись був серйозним 
суперником пахощів троянд. 

Одна з основних речовин, які міс-
тить кріп, це ефірна олія. До того ж 
вона не тільки у листях, а й у насінні. 
Крім того, кріп містить аскорбінову 
кислоту, причому такої значної кіль-
кості вітаміна С немає в жодному 
овочі! Додайте ще каротин, вітаміни 
групи В, залізо, калій. Тепер уявляє-
те, який кріп корисний? 

У старовинних медичних трактатах і 
народних «травниках» багато уваги 
приділяється цілющій силі кропу. 
Приміром, японський ботанік Одо у 
поемі «Про властивості трав» ствер-
джує, що кріп «допомагає очам, ко-
трі застилає темрява», а насіння зні-
має біль у животі. Що таке кріпна 
водичка і як вона допомагає немов-

ляті, знає кожна матуся. А дорослі, 
мабуть, помітили, що настій трави 
кропу сприяє зниженню артеріаль-
ного тиску, розширює судини, сти-
мулює серцеву діяльність. Може ста-
тися, аромат кропу такий приємний, 
аби людина, навіть не відаючи, який 
же це великий лікар, інтуїтивно та із 
задоволенням вживала його?

Хто не знає славетної 
картини Ж.-Е. Ліотара 
«Прекрасна шоколад-
ниця» (техніка – пас-
тель на пергаменті)? 
Легенда розповідає, 
що  1745-го року ав-
стрійський аристократ 
князь Дітрихштайн за-
вітав до віденської 

кав’ярні, аби спробува-
ти новий шоколадний 
напій, про який точило-
ся так багато розмов. 
Його офіціанткою вия-
вилася Анна Бальтауф, 
дочка збіднілого дворя-
нина. Князь не міг на-
милуватися чарівливіс-
тю дівчини, її витонче-

ними рухами та одразу 
закохався. Попри неза-
доволення своєї роди-
ни, він одружився з ді-
вчиною. Картина «Шо-
коладниця» виявилася 
весільним подарунком 
молодій княгині: щас-
ливий наречений замо-
вив її модному швей-

царському художнику 
Ліотару. До речі, саме 
портретист вирішив зо-
бразити молоду красу-
ню у вбранні офіціант-
ки ХVІІІ століття, під-
кресливши все те, що 
стало початком велико-
го кохання. Просто-таки 
історія  Попелюшки!

ШОКОЛАД  ДРУГ, ТОВАРИШ І... СВАТ!

ГІРКО! СОЛОДКО!  
ЦЕ І Є ЗАДОВОЛЕННЯ

За сто зерен какао можна було купити раба, за 
шість зерен – повію. Зрештою, шоколад – відомий 

антидепресант: на кількох популярних у світі 
 курортах шоколадом навіть лікують від депресії.
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ГЕРОЯМ ЛОНДОНА – НАГОРОДИ МОК 
Під час засідання XXVII Генеральної асамблеї НОК 

України чемпіони та призери Ігор ХХХ Олімпіади 
в Лондоні отримали іменні значки та дипломи 
МОК. В урочистій церемонії нагородження взя-
ли участь член Виконкому Міжнародного олім-
пійського комітету, президент НОК Сергій Бубка, 
член МОК Валерій Борзов, голова Державної 
служби молоді та спорту України Равіль Сафіул-
лін і президент Міжнародної асоціації люби-
тельського боксу, член виконкому МОК Чінг Куо 

Ву.  Медалісти Ігор отримали значки, кожен із 
яких має свій унікальний номер. 

У Словенії відбу-
лося оригіналь-
не жеребкування 
Євробаскета–2013: 
гостей церемо-
нії, серед яких був 
і президент Фе-
дерації баскетбо-
лу України Олек-
сандр Волков, 
задля визначення 
груп майбутньо-
го турніру запро-
сили до Постой-
ної Ями – системи 
карстових печер 
завдовжки близь-
ко 20 кілометрів.

М
Розклад матчів збірної України у 
першому груповому турнірі ЧЄ–2013:

4 вересня – Бельгія – Україна
5 вересня – Україна – Ізраїль
6 вересня – Німеччина – Україна
8 вересня – Україна – Франція
9 вересня – Велика Британія – Україна

ПРІОРИТЕТИ

ВІТАННЯ

ВИЗНАЧЕНО ПЛАНИ 
НА  МАЙБУТНЄ 

ДИНАМО  
ВІДЗНАЧИЛО 85 РІЧЧЯ

Серед пріоритетів діяль-
ності НОК – постійна під-
тримка спортсменів, фе-
дерацій із видів спорту, 
регіональних відділень 
НОК, фізкультурно-
спортивних товариств, за-
значає офіційний сайт 
НОК. Великі сподівання 
щодо подальшого розви-
тку спорту покладаються 
на реалізацію резолюції 
ІІІ Спортивного конгресу 
України, який зібрав по-
над 500 делегатів із 27 
регіонів України. Тож на 
порядку денному – роз-
роблення плану дій щодо 
розвитку спорту на по-
дальші десять років, який 
має передбачити залу-

чення до цієї важливої 
справи всіх зацікавлених 
сторін: елітних спортсме-
нів, менеджерів, функціо-
нерів, а також глядачів, 
медіа, бізнес, пов’язаний 
зі спортом. 
«Питання розвитку спор-
тивної інфраструктури, 
роботи дитячо-юнацьких 
спортивних шкіл, удоско-
налення структури управ-
ління спортом і багато ін-
ших аспектів мають лягти 
в основу реального доку-
мента, який у жодному 
разі не може залишитися 
на папері, а повинен ста-
ти нашим маяком на по-
дальше десятиріччя», – 
наголосив Сергій Бубка.

Під час офіційної частини 
гала-вечора відбулася 
церемонія нагороджен-
ня ювілейними медаля-
ми «За розвиток дина-
мівського руху» з нагоди 
85-річчя заснування фут-
больного клубу. Відзнаку 
отримали почесні гості 

заходу та сто гравців 
«Динамо», що грали в 
команді в різні часи, по-
відомляє офіційний 
інтернет-портал КМДА. 
Святкування продовжила 
концертна програма за 
участі популярних укра-
їнських виконавців.

Минулого тижня під час засідання 
XXVII Генеральної асамблеї НОК Укра-
їни президент НОК Сергій Бубка звіту-
вав про діяльність організації за рік та 
окреслив основні перспективи та про-
блеми розвитку олімпійського руху.

15 листопада у столиці відсвяткували 
85-ту річницю із дня заснування київ-
ського футбольного клубу «Динамо». 
Привітати ювілярів прибули президен-
ти України Леонід Кравчук і Леонід Куч-
ма, перший заступник голови Верхов-
ної Ради України Адам Мартинюк та 
багато інших почесних гостей.

БАСКЕТБОЛ | ГРУПИ І РОЗКЛАД ЄВРОБАСКЕТА 2013 ВИЗНАЧЕНО

МАСОВА ФІЗКУЛЬТУРА | ВИСОКІ РЕЗУЛЬТАТИ АМАТОРІВ 

У ПЕРЕМОГИ БАГАТО СКЛАДОВИХ
В. ОБУХОВСЬКИЙ
фахівець Дніпропетровського 
обкому профспілки працівників 
ЖКГ, МП, ПОН  із питань 
культурно-масової, спортивної 
роботи та організації 
оздоровлення працівників галузі 
та дітей 

Галузевий обком проф-
спілки (голова Н. Баб-
ченко) та оргкомітет 
Спартакіади разом із 

працівниками пансіонату 
«Лазур» (директор Л. Кар-
пов) подбали про те, щоб 
створити учасникам змагань 
максимум затишку і зруч-
ностей, тож усе сприяло 
прекрасному настрою учас-
ників та досягненню висо-
ких спортивних результатів.

З одинадцяти команд, які 
взяли участь у фінальних 
змаганнях, перше місце, 
 Кубок і грамоту в упертій 
боротьбі, як і у попередні 
два роки, здобули спортс-
мени-аматори КП «Дніпро-
водоканал» (начальник 
К. Орел, голова профкому 
С. Лізавенко).
На думку оргкомітету та суд-
дівської колегії Спартакіади, 
такого високого результату 
досягнуто завдяки відпові-
дальному ставленню адмі-
ністрації та профкому під-
приємства до розвитку фіз-
культурного руху, виступу на 
змаганнях команд з усіх ви-
дів спорту, копіткій, наполе-
гливій роботі капітана ко-

манди Андрія Гулака і висо-
кому рівню спортивної дис-
ципліни учасників.
Після четвертого місця у 
Спартакіаді–2011 одразу на 
дві сходинки піднялася у за-
гальному заліку команда КП 
«Дніпропетровський елек-
тротранспорт», а збірна 
 команда КП «Водоканал» та 
КП «Декоративні культури» 
з м. Синельникове впевне-
но посіла третє місце.
Оргкомітет Спартакіади ви-
словив сердечну подяку 
всім учасникам фінальних 
змагань, керівникам підпри-
ємств і профспілкових орга-
нізацій, що підтримують 
фізкультурний рух у трудо-
вих колективах.

ПЕЧЕРНИЙ ЖЕРЕБ УКРАЇНЦІВ

На базі  пансіонату 
«Лазур» поблизу 
 Севастополя відбули-
ся фінальні змагання 
V  Cпартакіади Дніпро-
петровської обласної 
організації профспілки 
працівників житлово-
комунального гос-
по дарства, місцевої 
промисловості, побу-
тового обслуговування 
населення та обласної 
організації  фіз куль-
турно-спортивного 
 товариства «Спартак».

коротко
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Після виходу в світ минулого, 46-го, номера «ПВ» переможців, на жаль, не виявилося.
Пропонуємо і в цьому номері спробувати знайти помилку та повідомити про неї електронною поштою profvisti@ukr.net або листом, вказавши при цьому домашню 
адресу та поштовий індекс, на адресу: «Профспілкові вісті», вул. Чигоріна, 18, м. Київ, 01042. Хто зробить це правильно та швидше за всіх, одержить сто гривень.

Розгадавши сканворд і вписавши букви в клі-
тинки, виріжте його по червоній рамці та на-
дішліть нам на адресу: «Профспілкові вісті», 
вул. Чигоріна, 18,  м. Київ, 01042  
або profvisti@ukr.net. 
Усіх, хто правильно розгадав сканворд і пер-
шим надіслав відповідь, чекає винагорода – 
піврічна передплата на газету «Профспілкові 
вісті».
ВІТАЄМО Марину Гладченко з м. Нова Кахов-
ка Херсонської обл., яка правильно розгадала 
сканворд у № 46.
До уваги переможців конкурсу! Щоб отримати 
піврічну передплату на газету «Профспілкові 
вісті», необхідно подати до редакції копію 
ідентифікаційного коду, а також вказати до-
машню адресу та поштовий індекс.

Підприємство «Профін-
форм» ФПУ оголошує 
конкурс на кращу орга-
нізацію передплати 

 газети «Профспілкові вісті» на 
2013 рік. Конкурс проводиться 
серед регіональних проф-
об’єд нань, профоб’єднань АР 
Крим та м. Києва.
Мета конкурсу – стимулювати 
активність територіальних 
проф об’єднань щодо проведен-
ня річної передплати газети 
«Профспілкові вісті» на 2013 рік.
Переможці конкурсу визначати-

муться відповідно до даних ДП 
«Преса» (форма звітності СП-18) 
про передплату на газету 
«Профспілкові вісті» на 2013 рік 
станом на 25 січня 2013 року.
Для переможців установлено 
три премії:
перша – 3000 грн;
друга – 2000 грн;
третя – 1000 грн.

P.S. Переможцем конкурсу 
«Передплата–2012» була За-
карпатська обласна рада 
профспілок.

26 листопада – 2 грудня

ОВЕН 
Вас можуть 
захопити ці-

каві ідеї та прагнен-
ня самовираження, 
проте не варто за-
хоплюватися, аби 
не потрапити в на-
пружену ситуацію.  

ТЕЛЕЦЬ 
На вас очі-
кує роман-

тична пригода. Тож 
не шкодуйте слів 
ніжності та любові 
для коханих. 

БЛИЗНЮКИ 
Подумайте 
про можли-

вості, що відкрива-
ються перед вами. 
А також визначіть 
шлях, який допомо-
же їх реалізувати. 

РАК 
Намагайте-
ся присвя-

тити більше часу 
господарським пи-
танням. Наведіть 
лад у документації і 
розрахунках, бо 
може виникнути 
необхідність у по-
данні звіту або тер-
міновій перевірці. 

ЛЕВ 
Нарешті 
ваші пропо-

зиції чи прохання 
знайдуть підтримку 
в оточуючих. Важ-
лива звістка або  
корисна інформа-
ція можуть багато 
змінити у вашому 
житті. 

ДІВА 
Хоч рутинні 
питання є 

для вас обтяжливи-
ми, проте необхід-
но зібрати всю 
свою волю й нама-
гатися отримати по-
зитивні емоції. 

ТЕРЕЗИ 
Більше часу 
присвятіть 

своїм звичним за-
няттям і пам’ятайте, 
що досягає мети 
лише той, хто напо-
легливо прямує до 
неї.  

СКОРПІОН 
Феєрверк ду-
мок і подій 

охопить вас. На вас 
очікує багато суєти, 
заходів, коли час, а 
заразом і гроші не-
вблаганно сплива-
ють. 

СТРІЛЕЦЬ 
Слід приді-
лити біль-

ше уваги близьким 
та коханій людині. 
Не варто кривдити 
їх та виявляти бай-
дужість. 

КОЗЕРІГ 
Не варто 
вимагати 

занадто багато ува-
ги від близьких або 
чужих людей, адже 
у вас може з’яви-
тися бажання поді-
литися думками чи 
почуттями.

ВОДОЛІЙ 
Чудовий пе-
ріод для тих, 

хто хоче бути на ви-
дноті. Якщо ви мрі-
яли бути почутими 
– це ваш зоряний 
час. Виступайте, 
спілкуйтесь із коле-
гами, висувайте 
свої пропозиції.

РИБИ 
Тиждень 
схиляє до 

гармонії, краси, єд-
нання з коханою 
людиною. Саме 
тому вас не поли-
шатимуть роман-
тичні почуття.
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 ГАЗЕТА ФЕДЕРАЦІЇ ПРОФЕСІЙНИХ СПІЛОК УКРАЇНИ

Видавець – пiдприємство   
«ПРОФIНФОРМ» ФПУ.

Як і раніше, видання широко висвітлюють діяльність Федерації профспілок України, галузевих і 
регіональних профспілок із захисту прав та інтересів трудящих. На шпальтах видань завжди – 
журналістські розслідування, дискусії, аналітика, соціальний захист, юридичні консультації, 
міжнародні новини, культура і спорт, конкурси та розваги.

Вартість передплати на 2013 рік не збільшилася і становить:   
газети «Профспілкові вісті» – 148,44 грн (передплатний індекс – 22152),  

журналу «Бібліотечка голови профспілкового комітету» – 65,64 грн (передплатний індекс – 22909).
Передплатити видання можна в будь-якому поштовому відділенні України за «Каталогом 
видань України», або скориставшись послугою «Передплата ON-LINE» на корпоратив-
ному сайті ДП «Преса» www.presa.ua.

ТРИВАЄ ПЕРЕДПЛАТА ЦЕНТРАЛЬНИХ 
ПРОФСПІЛКОВИХ ВИДАНЬ НА 2013 РІК

ОКСАНА МАРЧЕНКО 
ЗАБЕЗПЕЧУВАЛА ВСЮ РОДИНУ

Найвродливіша телеведуча України Оксана Марченко завжди 
вражає глядачів своїми розкішними сукнями та декольте. 
Проте так було не завжди, адже Оксана народилася в бідній 
родині і, бувало, навіть не мала в що вдягнутися. Про це 
вона розповіла на одній із своїх онлайн-конференцій.

«Коли я вчилася в школі, у нас була не те що небагата сім’я, 
а, говорячи відверто, дуже бідна, – розповіла дружина Вікто-
ра Медведчука. – Було дуже важко матеріально, тому що 

батьки отримували мізерну зарплату. І я пам’ятаю 
часи, коли в мене була одна спідниця «на вихід» – 
бежевого кольору. Це була єдина моя спідниця, і 
тривалий час мені нічого нового не купували.  
А подарунок від тата на Новий рік – ситцева сук-

ня була найбільшою радістю і неймовірним 
щастям!»
Саме тому ведуча «Х-фактора» змушена була 
забезпечувати свою сім’ю: «Я віддавала всю 

зарплату своїй мамі, вона не дасть збреха-
ти! І тільки коли мої статки стали такими, 
що їх вистачало й родині, й мені, я почала їх ви-

трачати на свій розсуд: могла піти до кафе з по-
дружками або щось собі купити».

Відповіді на сканворд, надрукований у № 46

Пр
ав
ил

ьн
а в

ід
по

ві
дь

 –
 «
ко

мп
ас

».

ОРГАНІЗУЙ ПЕРЕДПЛАТУ 
ПРОФСПІЛКОВОЇ ПРЕСИ 
НА 2013 РІК!

НЕ ЗАБУДЬТЕ 
ПЕРЕДПЛАТИТИ 
ПРОФСПІЛКОВІ 

ВІСТІ   
НА 2013 РІК!

УВАГА  КОНКУРС!


